

Permasalahan Berkaitan

Ihya' al-Mawat

Oleh : Mu'allim Bin Mohd Bakri

(Pensyarah Kanan ACIS UiTM Kampus Seremban)

Dalam e-Buletin keluaran Februari 2020 yang lalu, telah dijelaskan mengenai konsep berkaitan Ihya' al-Mawat. Lantaran itu, dalam keluaran e-Buletin kali ini, akan dijelaskan pula beberapa permasalahan yang berkaitan dengan Ihya' al-Mawat.

Terdapat pelbagai isu yang boleh dikaitkan dengan Ihya' al-Mawat. Antara isu-isu tersebut adalah:

1) Bila gugurnya hak seseorang terhadap tanah miliknya.

Sesiapa yang telah menerima sesebuah tanah yang mati dan telah mendirikan benteng ke atasnya kemudian tidak membangunkannya dengan sebarang pembangunan, maka akan gugurlah haqnya keatas tanah tersebut selepas tiga tahun

Ini bertepatan dengan Athar yang bermaksud: *Daripada Salim bin 'Abdullah, sesungguhnya 'Umar bin al-Khatib RA telah berkata di atas minbar : Sesiapa yang menghidupkan tanah yang mati maka ia menjadi miliknya dan tidaklah ia akan menjadi milik seseorang yang hanya menegahny sahaja selepas 3 tahun.*

Ia juga bertepatan dengan sabda Nabi SAW yang bermaksud: *Daripada Towus berkata : Telah berkata Rasulullah SAW : Sesungguhnya tanah yang biasa adalah untuk Allah dan RasulNya, kemudian untuk kamu selepas itu. Sesiapa yang menghidupkan tanah yang mati maka tanah tersebut adalah miliknya.*

Dan tidaklah seseorang yang hanya menegah sesebuah tanah (hanya memiliki tapi tidak membangunkan) memilikinya selepas tiga tahun.

Daripada kedua-dua athar dan hadis Nabi di atas jelaslah menunjukkan bahawa haq seseorang ke atas tanah al-Mawat ini boleh gugur sekiranya ia tidak membangunkan apa-apa di atas tanah tersebut selama tiga tahun.

2) Masalah menghidupkan tanah orang lain tanpa di ketahui

Dalam masalah ini, pernah berlaku pada Saidina Umar bin al-Khatib dan Umar bin 'Abdul al-Aziz. Sesungguhnya seorang lelaki telah membangunkan sebuah tanah yang di sangkakannya sebuah tanah yang mati atau tidak di miliki oleh sesiapa. Kemudian, apabila telah di majukan maka datanglah seorang lelaki yang mengakui bahawa tanah tersebut adalah miliknya.

Daripada masalah ini penyelesaian nya adalah sekiranya lelaki yang mengakui tanah tersebut inginkan semula tanahnya, maka hendaklah dia membayar segala upah kepada lelaki yang telah mengusahakannya. Namun begitu, sekiranya lelaki yang memajukan tanah tadi menginginkan tanah tersebut, hendaklah dia membayar hak pemilikan kepada lelaki yang asal tadi. Ini bertepatan dengan Hadis Nabi SAW yang

bermaksud: *Sesungguhnya Nabi SAW berkata : Sesiapa yang menghidupkan tanah yang mati maka tanah tersebut miliknya. Dan tidaklah ada hak bagi mereka yang mengambil secara zalim.*

3) Permasalahan berkaitan dengan pemansuhan pemilikan tanah, galian dan air.

Harus bagi seorang pemimpin atau seorang hakim yang adil memansuhkan pemilikan sesebuah tanah, galian dan juga air selagi mana terdapat kemaslahatan kepada masyarakat.

Sesungguhnya perkara ini telah di laksanakan sebagaimana oleh Rasulullah SAW dan juga para Khulafa'. Perkara ini ada di jelaskan dalam hadis ini yang bermaksud: "*Daripada 'Urwah Bin al-Zubir sesungguhnya 'Abdul Rahman bin 'Auf berkata : Telah memansuhkan akan aku Rasulullah SAW dan 'Umar bi al-Kharab tanah sekian dan sekian...*" dan juga hadis ini yang bermaksud: "*dan daripada 'Alqamah bin Wael daripada ayahnya, sesungguhnya Nabi SAW telah memansuhkan tanah di Hadra Maut.*"

Riwayat-riwayat di atas jelas menunjukkan bahawa seseorang hakim ataupun pemimpin layak memansuhkan pemilikan seseorang sekiranya terdapat kemaslahatan di tanah tersebut. Begitu juga dengan tanah yang di miliki dan tidak dibangunkan atau diusahakan apa-apa, maka seorang pemimpin atau hakim layak menarik semula atau memansuhkan pemilikannya.

RUMUSAN

Kesimpulannya, di dalam zaman yang penuh dengan kecanggihan dan teknologi kini, permasalahan berkaitan dengan ihya' al-Mawat hampir tidak diperbincangkan.

Sesungguhnya segala perkara yang bersangkutan dengan masalah tanah di Negara ini lebih tertumpu dan terpikul di bahu pihak kerajaan. Bahkan kebanyakan tanah-tanah yang tidak di miliki oleh sesiapa adalah menjadi milik kerajaan. Bahkan, kurang malah tidak ada pun penduduk setempat sekarang yang berminat untuk mencari tanah-tanah yang terbiar atau mati untuk dibangunkan. Mereka lebih suka bergantung hidup dengan bekerja dengan kerajaan, sektor-sektor perindustrian dan bekerja di kawasan-kawasan Bandar. Walaupun wujudnya golongan yang masih ingin menghidupkan tanah yang mati ini pada masa ini hanyalah golongan-golongan yang menetap di kampung-kampung dan di kawasan-kawasan hutan.

Lantaran daripada itu, wujudnya gejala -gejala yang tidak sihat di kalangan penduduk kerana wujudnya pembalakan haram dan pencerobohan yang tidak wajar belaku sehingga menyebabkan kerosakan ekosistem hutan di Negara ini.

Sekiranya, kerajaan setuju untuk membebankan tanah-tanah yang terbiar yang tidak di majukan ini untuk di miliki oleh golongan yang tidak berumah dan bekerja agar dapat diusahakan, sesungguhnya golongan miskin di Negara ini akan dapat di kurangkan. Inilah menunjukkan betapa sempurnanya hukum yang telah ditetapkan oleh Islam.

Oleh itu, hak Ihya' al-Mawat wajar dan sepatutnya dipraktikkan di Negara ini agar masalah kemiskinan dapat diatasi. Selain itu juga, hak Ihya' al-Mawat ini juga dapat dipraktikkan agar tidak wujud lagi tanah-tanah yng terbiar sehingga menyusahkan penduduk setempat dari segi keselamatan.